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Aan Burgemeester en Wethouders,  
de Leden van de gemeenteraad,  
de Griffier,  
van de Gemeente Goirle.  
 
Goirle, 5 april 2014.  
Geacht Bestuur,  
 
Via een mailbericht van Mevrouw Claassen van Uw afdeling Maatschappelijke 
Dienstverlening, d.d. 8 28 maart 2014, werden we uitgenodigd te reageren op het voorstel 
voor het instellen van een Participatieraad.  
Onderstaand onze reactie.  
 
1. Een woord vooraf.  
KBO Goirle én Riel hebben vertrouwen in de voortvarendheid waarin het Goirles 
Gemeentebestuur zich inspant om tijdig gereed te zijn met de ontwikkeling en uitrol van het 
beleid van de drie transities.  
Er is geloof aanwezig dat u erin slaagt per 2015 de wetsuitwerking gereed te hebben. Maar 
tegelijkertijd is het besef bij de KBO’s aanwezig dat de daadwerkelijke implementatie een 
veel langere tijd zal vergen.  
Het betreft immers een cultuuromslag met een grote impact voor vele van onze bewoners.  
KBO Goirle én Riel willen graag ook hun bijdragen leveren om te komen tot een optimaal 
beleid én uitvoering op het terrein van zorg en welzijn.  
Voor dit doel is ons inziens niet alleen overleg in de fase van beleidsvorming noodzakelijk 
maar ook overleg tijdens de uitvoering, zoals nu halfjaarlijks, van groot belang. Dit niet alleen 
uit oogpunt van feed-back op het ontwikkelde beleid maar ook als een vorm van erkenning 
van onze rol in de gemeenschap en de directe participatie met bestuurder(s) en ambtenaren 
namens onze vereniging met op dit moment 1750 leden.  
Wij pleiten er dan ook voor om naast het instellen van een Participatieraad het reguliere één 
op één overleg, eerder vastgelegd in een convenantafspraak, ook te handhaven. En hiermee 
ruimte te scheppen achtergrondinformatie te kunnen blijven uitwisselen.  
 
Reactie college: 
Het reguliere overleg met de gemeente zal via de participatieraad gaan lopen. De 
participatieraad zal informatie moeten inwinnen vanuit de verschillende belangengroepen. Zij 
zal daartoe een goede communicatiestructuur moeten ontwikkelen. Het is juist niet de 
bedoeling dat er naast de participatieraad nog een-op-een structureel bestuurlijk overleg 
gevoerd wordt met diverse belangengroepen. Wel blijft altijd de mogelijkheid open om ad 
hoc, op verzoek van het college of op verzoek van een belangenorganisatie, te overleggen 
over specifieke deelonderwerpen die een belangengroep aangaan. Als de huidige 
overlegstructuur blijft bestaan naast het overleg met de participatieraad, gaan we dubbelop 
overleggen en blijft de inspraak 'verzuild'. De inspraak wordt juist versterkt als de 
belangenorganisaties samen met de participatieraad een 'inspraakblok' vormen.  



 
2. De ontwikkeling van het voorstel (de procesgang).  
Uw voorstel voor het instellen van een brede Participatieraad is zoals u aangeeft tot stand 
gekomen middels een dossierstudie naar mogelijkheden en voorbeelden van cliënt- en 
burgerparticipatie. Opties zijn verkend en intern in de Gemeente besproken.  
Echter overleg met burgers, cliënten- en belangenorganisaties heeft naar ons weten niet 
plaatsgevonden! Onze vraag is dan ook waarom wij als belangenorganisatie niet betrokken 
zijn bij uw zoektocht?  
Is het niet zo dat burger- en cliëntenparticipatie, medezeggenschap primair aan burgers en 
cliënten ( of haar vertegenwoordigers) is om aan te geven hoe zij betrokken willen worden bij 
het ontwikkelen van beleid?  
Zijn ‘Verkleinen kloof tussen burger en gemeente’ en ‘Belang van mensen én hun 
organisaties’ geen gebezigde uitdrukkingen binnen de Goirlese politiek?  
Steeds grotere groepen kwetsbare burgers worden afhankelijk van de zorg en zorgtoewijzing 
vanuit/in hun Gemeente. Is dan ook niet de kernvraag hoe krijgen alle burgers nu en in de 
toekomst voldoende zeggenschap en hoe krijgen ervaringsdeskundigen én cliënten de beste 
positie? We zijn immers op weg naar een vergaande participatiemaatschappij.  
Zonder uw visie op burger- en cliëntenparticipatie met de onderliggende uitgangspunten te 
kennen willen we toch trachten inhoudelijk op uw voorstel reageren.  
 
Reactie college: 
In  2012-2013 heeft het college al een uitgebreid inspraaktraject doorlopen om te komen tot 
een nieuwe organisatievorm voor de inspraak en cliëntenparticipatie zoals die nu 
georganiseerd is. Het heeft uiteindelijk geleid tot een initiatief en een besluit van de 
gemeenteraad om het toch anders te organiseren. De opdracht aan het college was om een 
brede en integrale participatieraad in te stellen, die als inspraak- en adviesraad voor het 
college en de gemeenteraad zou kunnen functioneren. Het college heeft gedacht er goed 
aan te doen om nu zelf met een nieuw voorstel te komen, en niet kort na elkaar weer een 
uitgebreid inspraaktraject te doorlopen. Het is niet de bedoeling geweest om uw organisatie 
over te slaan. Het college is deze opdracht vervolgens gaan uitwerken, in overleg met de 
initiatiefnemers van de raad. Nu de uitwerking zover klaar is kan het college een voorstel aan 
de raad presenteren.  
 
3. Brede Participatieraad.  
Dat een brede Participatieraad wordt voorgesteld past volgens ons, geheel in de drie 
transities én de noodzakelijke integrale benadering gezien de onderlinge samenhang.  
Echter echte participatie gaat verder dan het toepassen van een participatieraad als 
instrument. Het gaat over een gelijkwaardige verhouding tussen overheid en burgers waarbij 
dialoog en ontmoeting centraal staan en waarbij zowel burgers als ambtenaren en 
bestuurders worden uitgenodigd te participeren.  
 
Reactie college: 
Mee eens. De participatieraad heeft hierin een adviserende en kanaliserende rol.  
 
4. Rol/taak/samenstelling Participatieraad.  
Uw voorstel is:  
‘Een gezaghebbende Participatieraad die gevraagd en ongevraagd kan adviseren en die 
ervaringen, ideeën en initiatieven uit de samenleving op een juiste manier kan overbrengen 
in de beleidsontwikkeling van de gemeente, zonder rechtstreeks een bepaald belang te 
vertegenwoordigen’.  
Of bovengenoemde vorm van participatie de gewenste is, is feitelijk pas te beoordelen indien 
het doel of de doelen van lokale medezeggenschap, burger- en cliëntenparticipatie is 
vastgesteld.  
Want wat is het doel?  



- Een bijdrage leveren aan het gemeentelijk beleid, opdat iedereen volwaardig kan 

participeren in de samenleving en er adequate ondersteuning/voorzieningen zijn met het oog 
op kwaliteit van leven voor iedereen? En/of:  
- Draagvlak, legitimiteit en kwaliteit van het gemeentelijk beleid vergroten, door het beleid 

beter te laten aansluiten bij de behoeften en knelpunten die burgers/cliënten ervaren in hun 
dagelijks leven?  
 
Reactie college: 
De participatieraad zal een rol moeten gaan spelen om deze doelen te helpen bevorderen. 
Daarnaast zijn er legio andere mogelijkheden waarmee inwoners hun mening kenbaar 
kunnen maken. 
 
En/of nog andere?  
Zo zijn er ook vragen te stellen of alle burgers of vooral cliënten rechtstreeks of via 
vertegenwoordiging hun stem aan de gemeente moeten kunnen laten horen. Moeten deze 
gedachten/meningen via een formeel kanaal of informeel worden geuit?  
Ondanks dat wij de antwoorden niet kennen op de te stellen vragen die juist het fundament 
vormen van uw visie op participatie, ( voor het stellen van meer vragen verwijzen wij u naar 
‘Modellen voor lokale participatie’ uitgave van Koepel Wmo-raden,Movisie en Zorgbelang 
Noord-Holland) toch een oordeel over uw voorstel.  
In onze brief van 12 juni 2012 hebben wij in het kader van de toekomst van de 
Klankbordgroep Wmo ons standpunt gegeven.  
Ons uitgangspunt was toen het instellen van een Expertgroep met een formele adviesrol met 
raadpleging van de achterban. De in te stellen participatieraad zien wij eveneens als een 
expertgroep.  
Ook nu in deze tijd waarin de complexiteit is toegenomen maar ook participatie nog een veel 
grotere rol zal krijgen zijn wij van mening dat een formele Participatieraad ingesteld dient te 
worden rekening houdende met de onderstaande kenmerken:  
 
1. De participatieraad bestaat uit mensen die inzicht hebben in de actualiteit van de drie 
transities, zowel politiek als inhoudelijk. De experts zijn in staat de complexiteit van de 
materie te hanteren, ze beschikken over een flinke dosis beleidsdeskundigheid en 
vaardigheden op het terrein van gesprekstechnieken, overtuigen, onderhandelen en 
netwerken. Reactie college: mee eens. 

 

2. De participatieraad heeft een formele adviesrol, zowel gevraagd als ongevraagd, die zij 
vanuit kennis en ervaring invult. De expertgroep kan ook als denktank fungeren voor de 
gemeente om te sparren over relevante nieuwe ontwikkelingen. Doordat het niveau van de 
mensen in de expertgroep hoog is, zijn ze op alle drie transities een goede, gelijkwaardige 
gesprekspartner voor de gemeente. De zittingen van de expertgroep zijn openbaar.  

 

Reactie college: mee eens, maar niet alle zittingen van de participatieraad hoeven openbaar 
te zijn. Alleen als dit naar het oordeel van de participatieraad een toegevoegde waarde heeft.  

 

3. In de advisering hanteert de participatieraad een generalistisch perspectief, dus belangen- 
en doelgroep overstijgend. De adviezen kunnen gaan over de drie transities, maar ook over 
het hele sociale domein. Reactie college: mee eens. 

 

4. Representativiteit in de samenstelling van de participatieraad is van ondergeschikt belang. 
Niet alle doelgroepen hoeven vertegenwoordigd te zijn, wel moet de kennis over de 
doelgroepen in de expertgroep beschikbaar zijn. Dit betekent ook dat de samenstelling kan 
wisselen afhankelijk van het onderwerp waarover geadviseerd moet worden.  

 



Reactie college: De participatieraad moet voldoende deskundigheid in huis hebben om op 
het hele sociale domein integraal te kunnen adviseren. Bij wisselen van samenstelling per 
onderwerp zou het risico kunnen ontstaan dat er onvoldoende integraal gekeken wordt en te 
veel naar deelbelangen. Dit was ook een van de problemen bij voorheen de klankbordgroep 
Wmo.  

 
5. Belangrijk aandachtspunt is dat de participatieraad regelmatig contact moet onderhouden 
met de achterban en belangenorganisaties (in bijvoorbeeld een klankbordgroep), om 
inhoudelijke voeding te krijgen over wat er lokaal speelt in de samenleving. De 
participatieraad kan in de functie van expertgroep eigen, kwalitatief onderzoek doen naar de 
belangen en behoeften van de achterban, bijvoorbeeld via klantenpanels en social media. Zij 
is dan zelf opdrachtgever van het onderzoek en heeft hiervoor een budget beschikbaar. 
Reactie college: Dit is inderdaad een van de belangrijkste procesmatige taken waarvoor de 
begeleiding door een professional van ContourdeTwern wordt ingesteld. Het organiseren van 
de juiste informatiekanalen is essentieel voor het goed functioneren van de participatieraad. 
Dit maakt dan ook, als het goed functioneert, aparte overleggen met de verschillende 
belangengroepen overbodig.  
 



 
6. Profielen en competenties zijn belangrijk voor het juiste kennisniveau, de noodzakelijke 
communicatievaardigheid met belangenorganisaties in de gemeente Goirle, en de 
samenstelling van de participatieraad. Reactie college: mee eens. Daarom is werving en 
selectie van geschikte kandidaten belangrijk. Wij zullen daarbij oog hebben voor de 
samenwerking met de belangenorganisaties.  
 
De participatieraad gaat makkelijk regionale verbindingen aan met anderen over lokaal 
overstijgende onderwerpen.  
 
5. Tot slot.  
We kunnen instemmen met het voorstel om beleidsvormende adviezen met een 
Participatieraad te bespreken maar niet met het idee de beleidskeuzes zonder het vooraf 
betrekken van de reguliere belangengroeperingen vast te stellen.  
Dit is niet alleen van belang om onze verantwoordelijkheid als belangenbehartiger van 
senioren vorm te kunnen blijven geven maar ook om de kracht van onze gemeenschap met 
zijn specifieke kennis en ervaring, de lokale participatiemaat-schappij, te kunnen benutten.  
We hopen van harte dat er voldoende vrijwilligers zijn met genoemde competenties die zich 
belangeloos voor onze gemeenschap willen inzetten.  
Eén van de kritische succesfactoren is daarbij dat zij kwalitatief en kwantitatief voldoende 
door de Gemeente worden ondersteund om van hun taak een succes te maken.  
 
Reactie college: De participatieraad heeft als taak de geluiden en belangen van de 
doelgroepen in de gemeente Goirle te verzamelen en mee te nemen in hun adviezen aan de 
gemeente.  Het moet dus niet nodig zijn om naast de overleggen met de participatieraad nog 
aparte structurele overleggen met alle belangengroepen in stand te houden. Wel blijft altijd 
de mogelijkheid open om ad hoc overleg te voeren over specifieke onderwerpen. Wij 
benadrukken nogmaals dat de participatieraad in samenspraak met de belangengroepen de 
inspraak juist versterkt in plaats van verzwakt.  
 
Met vriendelijke groet,  
 
Namens KBO Goirle en Riel,  
  
Feliks de Vroomen   Toon Schellekens  
Voorzitter KBO-Goirle  Voorzitter KBO-Riel 


